GB/T xxxxx—2005

基于CI指数分析黑龙江省作物生长关键期干旱变化

刘玉莲 于宏敏
黑龙江省气候中心 哈尔滨 150030

摘要：利用1961～2008年逐日气象观测资料，计算综合气象干旱指数（CI），分析了黑龙江省作物生长关键期（5-8月）气象干旱频率和气象干旱强度变化。结果表明：黑龙江省作物生长关键期干旱频率1960s最大，为79%，1980s最小，为58%，干旱频发中心位置变化不大，在松嫩平原西南部，集中区向北转移；黑龙江省作物生长关键期干旱强度1960s最强，其次为2000s，干旱强度最大区域基本稳定在松嫩平原西南部和三江平原中东部；2000年以来，作物生长关键期干旱频发且强度加重，北部渐频、渐强，原来较少发生干旱的三江平原，干旱也时有发生，且强度较重。
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Analysis the drought changes of crop growth critical period in Heilongjiang Province based on  CI index
Liu Yulian Yu Hongmin
( Heilongjiang Climate Center, Harbin 150030)
Abstract: Based on daily meteorological data for period from 1961 to 2008, calculation of the meteorological drought Comprehensive index (CI) , changes in drought frequency and drought intensity of Crop-growth-critical-period (from May to August) in Heilongjiang Province, are investigated. The results showed : The largest drought frequency is in 1960s,79%,while the least in 1980s,58%,the center of drought frequency is no change, in the Song-Nen Plain southwest, while focus area moves northward. The largest drought intensity is in 1960s,the second 2000s,the center of drought intensity steady the southwest of Song-Nen Plain and the Middle Eastern of SanJiang Plain. Since 2000,the drought frequency and intensity in crop growth critical period increase ,in particular the northern , had less of the Sanjiang Plain are also drought droughts have occurred, and the intensity of heavy .  
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